

Dynamics of Oikeiosis.

Familiarity and trust as basic elements of an intersubjective anthropology and their significance for psychopathology

Principle Investigator: Prof. Dr. Dr. Thomas Fuchs

Familiarity and trust form an indispensable basis of the social life. Trust manifests itself centrally in our communicative and affective interactions, familiarity in our habitualized affective-atmospheric relationship with the environment. Only on this basis can the intersubjectively mediated appropriation of the world succeed in a way that enables the unfolding of potentials and relationships typical of human beings and that can be called *Oikeiosis* ("housing" or "indwelling"). This basis of the social life tends to become precarious in our accelerating and increasingly complex lifeworld. Therefore, the goal of the research project "Dynamics of Oikeiosis" is to elucidate the phenomenology and conditions of emergence of familiarity and trust.

The hypothesis of the project is that familiarity and trust are in a mutually influencing dynamic that is constitutive for a shared lifeworld. The project investigates this dynamic proceeding from processes of *participatory sense-making*. In these processes, the social world and the environment are formed and acquire their significance for the interaction partners. The project intends to establish that the dynamics of familiarity and trust are essential for participatory sense-making.

However, familiarity and trust necessarily entail vulnerability. Therefore, a successful dynamic of familiarity and trust can be distinguished from a failing one. The project describes the successful dynamic as *Oikeiosis*. The failing dynamic appears drastically in paranoid and delusional phenomena, which are analyzed in juxtaposition.

The dynamics of familiarity and trust involve cognitive and affective characteristics that will be investigated in two closely cooperating subprojects:

- (1) The first subproject investigates the constitutive role of familiarity and trust based on the understanding of language and shared reference to the world. For this purpose, it departs from the problem of *radical interpretation* and analyzes the role of familiarity and trust in *participatory sense-making* that enables communication. As a contrasting phenomenon, the project investigates the significance of the loss of familiarity and trust in schizophrenic delusions.

(2) The second subproject explores the phenomenon of affective attunement to social environments. It will be shown that familiarity and trust in their qualitative dimension are a necessary condition for feelings of belonging and being at home. The project substantiates the concept of an “affective niche construction” with phenomenological and enactivist methods. Contrastingly, the second subproject examines forms of collective affective alienation and loss of trust (conspiracy theories).

The research project combines four methodological approaches: (A) phenomenological analyses of intentionality, (B) enactivist frameworks, (C) conceptual analyses of social epistemology and philosophy of mind, and (D) phenomenological psychopathology.

Subproject 1:

Active oikeiosis as the foundation of a shared reality: the role of trust and familiarity for hermeneutics and communication

The first subproject aims at substantiating and explicating the transcendental-constitutive function of familiarity and trust for communicative contexts. For this purpose, the subproject takes the problem of radical interpretation as its starting point and develops a model of dyadic, hermeneutic interaction. To this aim, it further develops the enactive concept of sense-making, taking phenomenological research into account. The subproject makes the following central claim: *familiarity and trust are enabling conditions for the communicative and interactive constitution of a shared epistemic reality*. The successful constitution is described as *interactive oikeiosis*. The concept of *oikeiosis* is thus specified in its cognitive dimension as a dynamic constitution of interpersonal understanding and common world reference. This succeeding dynamic is contrasted with its failure in paranoid delusion.

The project takes four steps: First, the notion of trust is examined in a conceptual analysis. Secondly, this notion is to be compared with the Principle of Charity and made fruitful for hermeneutics in its transcendental dimension. In a third step, the anthropological preconditions of successful communication are unfolded with the help of enactive theory and phenomenology. Fourth, the project reflects on cases of loss of trust in psychotic delusion and uses psychopathology to re-examine the role of trust for intersubjective relationships.

Subproject 2:

Affective oikeiosis - The role of trust and familiarity for identity-forming attunement dynamics in social environments.

In this subproject, the constitutive role of familiarity and trust for processes of successful and failing affective attunement in social environments will be elaborated. Affective attunement refers to the subjective dimension of the social constitution of affective processes, i.e. of forms of participatory sense-making, which is often neglected in the debate about "situated affectivity" but is nevertheless indispensable. Without clarification of this subjective dimension, however, in particular the foundations of identity-forming and persistent forms of situated affectivity, namely the "affective niche construction", would remain underdetermined. Characteristic phenomena such as feelings of being at home, of belonging, and social atmospheres of hope or nostalgia, as well as, conversely, forms of affective alienation and collectively shared conspiratorial attitudes, will show that the sought-after subjective dimension of affective attunement is essentially founded upon the connection between familiarity and trust. The successful forms of affective attunement will then be called *affective oikeiosis* and will be specified by the reciprocal dynamics of trust and familiarity. *The subproject thus pursues the basic thesis that the felt familiarity and trust in others are constitutive conditions for the personally significant affective attunement to social environments.*

The project proceeds as follows: First, in close cooperation with the first subproject, the notions of trust and familiarity will be scrutinized regarding their socioaffective characteristics and mutual dynamics. Second, the debate on "situated affectivity" and in particular the notion of "affective niche construction" will be deepened by a phenomenological analysis of affective attunement and an understanding of affectivity as "responsivity". In a third step, the normative implications of socioaffective attunement and their underpinnings in the dynamics of trust and familiarity will be examined. In the course of this, sufficiently flexible criteria for successful forms of collective level participatory sense-making will be developed. Their explanatory power will be shown by means of different identity-forming types of socioaffective attunement, including socio-politically aberrant or conflictual phenomena. In a final step, collective paranoid ideations will be analyzed through the lens of the hitherto developed conceptual framework and their particular dysfunctional character assessed on the backdrop of individual-level manifestations of paranoid delusions.

Dynamiken der Oikeiosis.

Vertrautheit und Vertrauen als Grundelemente einer intersubjektiven Anthropologie und ihre Bedeutung für die Psychopathologie.

Projektverantwortlicher („PI“): Prof. Dr. Dr. Thomas Fuchs

Vertrautheit und Vertrauen bilden eine unerlässliche Grundlage des menschlichen Zusammenlebens. Vertrauen manifestiert sich zentral in unseren kommunikativen und affektiven Interaktionen, Vertrautheit in unserer habitualisierten, affektiv-atmosphärisch geprägten Beziehung zur Umwelt. Nur auf ihrer Grundlage kann die intersubjektiv vermittelte Weltaneignung gelingen, die die für Menschen typische Entfaltung von Potentialen und Beziehungen ermöglicht, und die auch als *Oikeiosis* („Einhausung“) bezeichnet werden kann. Diese Basis des Zusammenlebens wird in einer sich beschleunigenden und hyperkomplexen Lebenswelt tendenziell prekär. Daher ist es das Ziel des Forschungsprojektes, die Phänomenologie und Entstehungsbedingungen von Vertrautheit und Vertrauen zu klären.

Die Hypothese ist, dass Vertrautheit und Vertrauen in einer wechselseitigen Dynamik stehen, die für eine gemeinsame Lebenswelt konstitutiv ist. Das Projekt untersucht diese Dynamik im Ausgang von *gemeinsamen Sinnbildungsprozessen*. In diesen Prozessen werden die Mit- und Umwelt geformt und erhalten ihre Signifikanz für die Interaktionspartner. Es ist zu zeigen, dass die Dynamik von Vertrautheit und Vertrauen für diese Prozesse entscheidend ist.

Vertrautheit und Vertrauen gehen jedoch notwendig mit Vulnerabilität einher. Daher lässt sich eine gelingende von einer scheiternden Dynamik von Vertrautheit und Vertrauen unterscheiden. Die gelingende Dynamik beschreibt das Projekt als *Oikeiosis*. Die scheiternde tritt drastisch in paranoiden und wahnhaften Phänomenen zu Tage, die zum Kontrast analysiert werden.

Die Dynamik von Vertrautheit und Vertrauen zeigt sich in kognitiven und affektiven Ausprägungen, die in zwei eng kooperierenden Teilprojekten untersucht werden sollen:

- (1) Das erste Teilprojekt analysiert die konstitutive Rolle von Vertrautheit und Vertrauen am Beispiel des Sprachverstehens und des gemeinsamen Weltbezuges. Dafür geht es vom Problem der *radikalen Interpretation* aus und analysiert die Rolle von Vertrautheit und Vertrauen in Sinnbildungsprozessen, die Kommunikation ermöglichen. Kontrastierend wird die Bedeutung des Verlusts von Vertrautheit und Vertrauen im Phänomen des schizophrenen Wahns untersucht.

(2) Das zweite Teilprojekt analysiert das Phänomen der affektiven Einstimmung in soziale Umwelten. Es soll gezeigt werden, dass Vertrautheit und Vertrauen in ihrer qualitativen Dimension eine notwendige Bedingung für Gefühle der Zugehörigkeit und des Zuhause-seins darstellen. Mit phänomenologisch-enaktiven Methoden soll dabei das Konzept der „affektiven Nischenkonstruktion“ fundiert werden. Kontrastierend untersucht das zweite Teilprojekt Formen kollektiver affektiver Entfremdung und Vertrauensverluste (Verschwörungstheorien).

Methodisch stützt sich das Forschungsprojekt auf vier Säulen: (A) phänomenologische Intentionalitätsanalysen, (B) Modelle des Enaktivismus, (C) Begriffsanalysen der Sozialepistemologie und Philosophie des Geistes und (D) phänomenologische Psychopathologie.

Teilprojekt 1:

Aktive Oikeiosis als Fundament einer geteilten Wirklichkeit: Die Rolle von Vertrauen und Vertrautheit für die Hermeneutik und Kommunikation

Das erste Teilprojekt hat zum Ziel, die transzendental-konstitutive Funktion von Vertrautheit und Vertrauen für kommunikative Zusammenhänge zu begründen und zu explizieren. Dafür orientiert sich das Teilprojekt am Problem der radikalen Interpretation und erarbeitet ein Modell der dyadischen, hermeneutischen Interaktion. Das Teilprojekt verfolgt die zentrale These, *dass Vertrautheit und Vertrauen ermöglichende Bedingungen für die kommunikative und interaktive Konstitution einer gemeinsamen epistemischen Realität darstellen*. Das Gelingen dieser Konstitution wird als *interaktive Oikeiosis* beschrieben. Der Begriff der *Oikeiosis* wird damit in seiner kognitiven Dimension als dynamische Konstitution des interpersonalen Verstehens und gemeinsamen Weltbezugs bestimmt und mit dessen Misslingen im paranoiden Wahn kontrastiert.

Das Teilprojekt gliedert sich in die folgenden vier Schritte: Zunächst wird der Begriff des Vertrauens begrifflich ausdifferenziert. Zweitens soll der Begriff des Vertrauens mit dem Prinzip der wohlwollenden Interpretation („principle of charity“) verglichen und in seiner transzendentalen Dimension für die Hermeneutik fruchtbar gemacht werden. In einem dritten Schritt werden die anthropologischen Voraussetzungen gelingender Kommunikation mit Hilfe des Enaktivismus und der Phänomenologie entfaltet. Viertens betrachtet das Projekt Fälle von Vertrauensverlust im psychotischen Wahn und greift

auf die Psychopathologie zurück, um die Rolle des Vertrauens für intersubjektive Beziehungen vertiefend zu analysieren.

Teilprojekt 2:

Affektive Oikeiosis – Die Rolle von V&V für identitätsstiftende Einstimmungsdynamiken in sozialen Umwelten

In diesem Teilprojekt soll die konstitutive Rolle von Vertrautheit und Vertrauen für Prozesse gelingender und scheiternder affektiver Einstimmung in soziale Umwelten herausgearbeitet werden. Affektive Einstimmung bezeichnet die in der Debatte um „sitierte Affektivität“ oftmals vernachlässigte, gleichwohl unabdingbare subjektive Dimension der sozialen Konstitution affektiver Prozesse, d.h. von Formen geteilter Sinnbildung. Ohne Klärung dieser subjektiven Dimension blieben aber insbesondere die Grundlagen identitätsstiftender und fortdauernder Formen situierter Affektivität unterbestimmt, nämlich der „affektiven Nischenkonstruktion“. An charakteristischen Phänomenen wie Gefühlen des Zuhause-seins, der Zugehörigkeit und sozialen Atmosphären der Hoffnung oder Nostalgie wie umgekehrt an Formen affektiver Entfremdung und Verschwörungstheorien soll deutlich werden, dass die gesuchte subjektive Dimension von affektiver Einstimmung wesentlich durch den Zusammenhang von Vertrautheit und Vertrauen gestiftet wird. Die gelingenden Formen der affektiven Einstimmung werden dann als *affektive Oikeiosis* bezeichnet und anhand der wechselseitigen Dynamik von Vertrautheit und Vertrauen präzisiert. *Das Teilprojekt verfolgt damit die grundlegende These, dass die subjektiv erlebte Vertrautheit und das Vertrauen in andere konstitutive Bedingungen für die persönlich bedeutsame affektive Einstimmung in soziale Umwelten sind.*

Das Projekt geht wie folgt vor: Erstens werden in enger Zusammenarbeit mit dem ersten Teilprojekt die Begriffe Vertrauen und Vertrautheit auf ihre sozioaffektiven Aspekte und wechselseitigen Dynamiken hin untersucht. Zweitens wird die Debatte um „sitierte Affektivität“, und hier insbesondere der Begriff der „affektiven Nischenkonstruktion“, mithilfe einer phänomenologischen Analyse affektiver Einstimmung und einer „responsive“ Konzeption von Affektivität vertieft. In einem dritten Schritt werden die normativen Implikationen der sozioaffektiven Einstimmung und ihre Fundierung in der Dynamik von Vertrauen und Vertrautheit untersucht. Im Zuge dessen werden hinreichend flexible Kriterien für gelingende Formen kollektiver geteilter Sinnbildung entwickelt. Deren Erklärungskraft wird anhand verschiedener identitätsstiftender Typen sozioaffektiver Einstimmung, einschließlich soziopolitisch schädlicher oder konflikthafter Phänomene, aufgezeigt. In einem letzten Schritt werden kollektive

paranoide Sinnbildungen anhand des bis dahin entwickelten konzeptionellen Rahmens analysiert und ihr spezifisch dysfunktionaler Charakter vor der Kontrastfolie individueller Manifestationen paranoider Wahnvorstellungen herausgearbeitet.